



Referat Tilgængelighedsrådsmøde

7.1.2025
Side 1 af 7

Dato: mandag den 16.12.2024 Kl. 14.30 – 17.30 Rådhuset lokale 377.

Deltagere:

Formand Polly Dutschke (R, Byrådet),
Næstformand Mogens Toustrup (LEV & DH-formand Østjylland),
Jørgen Bak (Dansk Blindesamfund),
Poul Ganslev (PTU, Ulykkes-og patientforeningen),
Per Thoft Kærsgaard (MTM, Byrum),
Morten Pedersen (MKB, Sport og Fritid),
Erika Sølvberg (MTM, Byrum) og
Rie Ollendorff (MTM, Byrum).

Afbud: Jeppe Lynggaard Iversen (MSB, Voksen Job og Handicap)

Gæster:

Søren Lundsgård og Iben Uldahl Søndergård, ITK.
Per Ryolf, BA.

Dagsorden

Kl. 14.30. 1. Godkendt referat

Referatet er udsendt, kommentarer indarbejdet og hermed godkendt.
Er opdateret på hjemmesiden.

Kl. 14.35. 2. Anlægsprogrammet – KB Tilgængelighed (35 min)

1. Principper for hvordan vi anvender midlerne fremadrettet.

Vi havde en drøftelse om hvad de mindre tilgængelighedstiltag skal bruges til. Se pkt. 2 nedenfor.

2. Principper for ansøgning til 'mindre projekter'

På mødet bliver der foreslået at der oprettes to puljer for ansøgning af midlerne 'mindre tilgængelighedstiltag' fra puljen 'K.B. Tilgængelighed'. Én pulje for mindre beløb til eksterne projekter f.eks. eksterne foreninger og én pulje til større beløb fra interne projekter i kommunen. Rie undersøger ved Trine Buus Karlsen, Teknik og Miljø om midlerne kan anvendes ved eksterne projekter.

Svar fra Trine Buus Karlsen efter mødet:

"Vedr. betaling til projekter udenfor Aarhus Kommune, er det tilgængelighedsrådet der beslutter hvad midlerne kan bruges til, men det skal selvfølgelig gå til noget med tilgængelighed af gøre. Beslutningen er fra Budgetforlig 2021, bilag 2 Investeringsplan 2024.2033.

TEKNIK OG MILJØ

Byrum
Aarhus Kommune

Vejanlæg

Karen Blixens Boulevard 7
8220 Brabrand

e-mail:
olri@aarhus.dk

Sagsbehandler:
Rie Ollendorff



I beslutningen står der følgende. (Det er Tilgængelighedsrådet som beslutter hvad midlerne skal gå til og MTM udmønter midlerne og udbetale pengene)

7.1.2025
Side 2 af 7

Øget tilgængelighed

Aarhus Kommune er kendt for prioritering af tilgængelighed for mennesker med handicap. Forligspartierne ønsker, at Aarhus som bysamfund fortsat har stor fokus på tilgængelighed og går foran i den videre udvikling på området. Som eksempel er der peget på, at det kræver særligt indrettede handicaptogiletter for borgere med svært fysisk handicap, hvor de eksisterende handicaptogiletter er for små og mangler loftslift, plejebríks mm. Der afsættes en pulje på 4 mio. kr. årligt til tilgængelighed. Puljen udmøntes af Teknik og Miljø efter aftale ed Borgmesterens Afdeling og høring i Handicaprådet".

Rie nævner at ansøgningerne er væltet ind, efter at projektlederne i kommunen har fået kendskab til ansøgningsmuligheder.

Polly ønsker at prioritere støtte til projekter hvor flest mulig borgere får nytte af det.

Per foreslår at der skal opstilles nogle kriterier til ansøgningerne, som f.eks. at flest mulige borgere får glæde af projektet, og kriterier for omkostningerne. Per foreslår to beløbssatser, f.eks. én pulje op til 100.000 kroner og én pulje op til f.eks. 25.000 kr.

Jørgen foreslår at der udarbejdes et udkast til kriterier efter mødet i dag. Herunder ansøgningsfrister og hvor mange gange om året rådet skal tage stilling til ansøgningerne. Er det løbende eller én eller to gange om året?

Morten Hvis det er eksterne ansøgere (f.eks. en handicaporganisation) og til mindre midler kan der måske være ansøgninger løbende? Så de ikke skal vente så længe.

Rie udarbejder et udkast til næste møde som drøftes med Polly og Mogens på formødet. Rie tjekker op på de tidligere 'dutmidler' (tilgængelighedsmidler) ved Jane Kallestrup, hvordan var ansøgningsproceduren dengang.

Morten har tilbudt at Rie kan drøfte udkastet med ham / hans afdeling da de har god erfaring med diverse ansøgningsprocedure.

3. Budget 2025 til godkendelse. Jf. mail fra Trine Buus Karlsen til Tilgængelighedsrådet den 17.11.2024

Budgettet er godkendt af alle.

Skema 8 – K.B. Tilgængelighed (Budget i kr.)				
Projektnavn	2025	2026	2027	2028
H.1.1 Tilgængelighedsruter	2.000.000	2.000.000		
H.1.2 Mindre tilgængelighedstiltag	100.000	100.000	100.000	100.000
H.1.3 El-ramper i busserne, indkøb	2.000.000	2.000.000	2.600.000	900.000
Skema 8 – K.B. Tilgængelighed (Budget i kr.)	16.720	16.720	1.416.720	3.116.720
Total	4.116.720	4.116.720	4.116.720	4.116.720
Budget for 2025-2028	4.116.720	4.116.720	4.116.720	4.116.720



7.1.2025
Side 3 af 7

Budget for 2025-2028

4. Forespørgsel Changing Place – Stadion

Rådet har fået en forespørgsel fra projektleder ved Stadion, Kongelunden Tina Fure Bottolfs. Hvis Tilgængelighedsrådet kan skaffe pengene til inventaret (loftlift, bære, bruser), så vil AGF/Kongelundens sekretariat afsætte pladsen til Changing Place på Stadion.

TG-rådet har tidligere drøftet at der bør bygges flere tilgængelige Changing Places i Aarhus.

Jørgen understreger at han ikke er imod et Changing Place i det nye stadion, men mener ikke at midlerne bør komme fra tilgængelighedspuljen.

Rie. At bygge et Changing Place er ikke et krav i BR18, men et krav der skal stilles politisk eller af bygherre i byggeprogrammet.

Der er enighed om at give midler fra budgettet 'H.1.2 Mindre tilgængelighedstiltag' til et Changing Place på det nye stadion. Optil 100.000 kr.

Pris ved DOKK1 er på ca. 50.000 kr. (med 50% rabat).

Efter mødet: Rie har sendt en forespørgsel ved Tina F.B. ift. pris. Svar afventer.

Kl. 15.10. 3. Nyt om OPI-puljeprojekt – ENTER (20 min)

Fremlæggelse af status og procesplan v. Iben Uldahl Søndergård, ITK. Iben præsenterede projektet og det nye navn "Enter", som er et digitalt brugerredskab der skal øge Aarhus bys tilgængelighed for mennesker med funktionsnedsættelser. Projektet er i fase to, hvor der kortlægges eksisterende ressourcer og brugerbehov, så projektet kender brugernes behov, inden igangsættelse af det planlagte projekt. Seks brugere med forskellige funktionsnedsættelser er indtil videre interviewet.

Der er indkaldt til det første møde med Styregruppen (9. jan. 25). Styregruppen består af: Rasmus Ry Nielsen, Digitaliseringschef Teknik og Miljø; Bo Fristed, CIO Borgerservice; Jesper Algren CFIA, Kultur og Borgerservice; Lasse Ziska, ITK, MKB; Trine Buus Karlsen, Byrumschef, Teknik og Miljø og Rie Ollendorff Tilgængelighedsrådet.

Spørgsmål/kommentarer fra rådet:

Mogens: Meget vigtigt at projektet også spørger LEV, herunder pårørende. Mange brugere med kognitive handicap kan ikke selv besvare undersøgelserne.

Polly: Det er en analyse af mange tilgængelighedsområder, forskellige målgrupper. Institutionerne kan være en del af undersøgelsen. Vi skal ud at ramme / nå endnu flere, f.eks. hjemmeboende borgere.

Rie: synes at 6 interviews er meget lidt.

Iben: Vi vil gerne nå ud til så mange forskellige grupper som muligt. Lige præcist med blinde er det mange som har taget kontakt, men vi prøver at række ud til flere.



Rie: Vær opmærksom på at der er utrolig stor variation i brugernes behov hvad enten brugeren er helt blind eller har nedsat syn. Der bør interviewes flere brugere fra Dansk Blindesamfund.

7.1.2025
Side 4 af 7

Kl. 15.30. 4. Pause og juleplatte (30 min)

Kl. 16.00. 5. Strategiske handlingsplaner (15 min)

V. Per Ryolf. Per fortæller at opgaveplaceringen ift. den strategiske handlingsplan om kommunikation er godkendt på Kommunikationschefsmødet. Derudover er det besluttet, at brugen af PDF-filer skal minimeres i Aarhus Kommune, da pdf-filer ikke virker optimalt. Der findes mange hjælpemidler og IT-løsninger for bedre tilgængelighed i tekst, f.eks. AssistPro, men løsninger bliver ikke brugt nok.

På mødet løfter Per spørgsmålet: "Hvorvidt bør Aarhus kommune spille en rolle i at bysamfundet sikrer bedre tilgængelighed i forhold til kommunikation? Skal Aarhus Kommune fortælle de professionelle samarbejdspartnere at vi ikke starter på et 'nulpunkt', men at kommunen er kommet et langt stykke i forhold til at sikre god tilgængelighed i kommunikationen med borgere, og at vi ønsker et løft hos andre aktører end kommunen.

Kommentarer:

Rie: Når rådgivere præsenterer oplæg ved f.eks. borgermøder, er oplæggene sjældent tilgængelige, og det handler ofte om uvidenhed. Det er en god idé hvis vi også kan hjælpe nogle af vores samarbejdspartnere

Per R.: Ja og gøre opmærksomme på det, som interesseorganisationer og medier. Kan den kommende sub-site (Sådan gør vi i Aarhus) være en vinge ud i verden til at formidle det?

Jørgen: Spændende tanker. Måske kan man komme med nogle kravspecifikationer i udbudsmaterialer, hvor man skriver at det skal opfylde krav til tilgængelighed. Tror vi kunne nå langt på den måde.

Morten: Det kræver insisterende indsats over lang tid. Medarbejdernes kendskab til office-programmerne er oftest selvlært. Der skal arbejdes med at gøre test af tilgængelighed til en fast vane, så det huskes hver gang.

V. Rie. Strategiske handlingsplaner - den videre proces.

Rie undersøger om sagen skal endelig godkendes i direktørgruppen, eller om de blot skal have sagen til orientering.

Kl. 16.15. 6. Årsplan 2025. Udkast til godkendelse (10 min)

Alle medlemmer er indkaldt i 2025 i kalenderen. Årsplanen er godkendt med rettelse for oktober mødet (Overdragelsesforretning /Evaluerings af rådets arbejde i 2025). Jf. pkt. 8.2.

Kl. 16.25. 7. Årsberetning 2024 – udkast (15 min)

Rie har omdøbt rapporten fra 'årsrapport' til 'årsberetning'. Rapporten skal være klar beg. marts. 2025, så den kan fremsendes til Handicaprådet til orientering. Handicaprådet har møde den 17.3.2025.



Kommentarer til årsberetningen:

Rådet er enige om at årsberetningen har et fint omfang og længde, og at det er fint at de aktive projekter fra 2024 nævnes. Det var nogle få kommentarer til det udsendte udkast.

Jørgen: Jeg synes det er en god beretning som udgangspunkt. Der mangler nogle småting. Jeg kunne godt tænke mig følgende tilføjelser:

Stormødet om Grøn Mobilitetsplan: at der kommer lidt mere om tilgængelighed i den grønne mobilitetsplan.

Mødet i november med brugerrepræsentanterne: at det er vigtigt at vi afholder den slags seminarer for at klæde vores brugere bedre på og løfte vores rolle som brugerrepræsentanter for Tilgængelighedsrådet.

7.1.2025

Side 5 af 7

Kl. 16.35. 8. Evaluering af rådets arbejde

V. Mogens. Forslag: En midtvejsevaluering af rådets arbejde hvert andet år, der følger valg til byråd og til handicaporganisationerne. Dvs. efterår 25, efterår 27, efterår 29 osv.

Følgende blev besluttet:

Der foretages to evalueringer pr. rådeperiode:

1. Midtvejsevaluering af rådets indsatser og måden rådet arbejder på
Evalueringen foretages efter 2. år efter valget og i oktober måned.
2. Overdragelsesforretning / evaluering i forbindelse med valget til Tilgængelighedsrådet. Evalueringen kombineres med en overdragelsesberetning til det nyvalgte råd, hvad er gået godt og hvad kan eventuelt forbedres. Der er et ønske om en konkret og defineret evaluering. Er der noget der skal justeres ift. kommissoriet, rådets arbejde. Næste overdragelsesforretning bliver til oktober 2025 i forbindelse så det kan ligge klart til det nyvalgte råd.

Kl. 16.45. 9. Rådets planer for 2025

Følgende blev aftalt på mødet:

1. Studietur til Norge.

Vi skal på studietur til Oslo. Datoerne er fastlagt: Afgang mod Oslo onsdag d. 21. maj 25 (eftermiddag) til fredag den 23. maj 25 (sent aften).

Deltagere på turen er: Fra tilgængelighedsrådet: Polly Dutschke, Per Thoft Kærsgaard, Mogens Toustrup, Jørgen Bak (+hjælper) & Rie.

Fra Byrum, MTM: Trine Buus Karlsen; Fra Bydesign: Troels & Rasmus;

Fra Vejanlæg: Kamilla og Thomas og fra Aarhus Ejendomme: Bodil og Mette.

- **Jørgen** mener at det foreløbige program er stillet op på en sådan måde med mange gåture så han ikke kan deltage. Rådet er enige om at det er vigtigt at alle der gerne vil med på turen kan deltage. Rie reviderer programmet.

Efter mødet er det aftalt at Jørgen kan få en hjælper med på turen.



7.1.2025
Side 6 af 7

2. Tilgængelighedspuljer

I 2025 skal vi have fokus på hvordan vi anvender med tilgængelighedspuljen. Se pkt. 2. Polly ønsker flere bænke i Aarhus midtby.

3. Flere møder med brugerrepræsentanterne

- **Per:** Foreslår at vi fastlægger datoerne allerede nu, og lave en form for dagsorden for møderne så alle kan være forberedt.
Mogens: Jeg er glad for at vi holder møder med brugerne to gange om året. Brugerrepræsentanterne vil også gerne.
Til hvert møde bør vi invitere en oplægsholder som kan fortælle om universelt design.

4. Færdiggøre sub-sitet

Subsitet skal være færdig til udgivelse i 2025.

Kl. 16.55. 10. Status på projekter

Punktet blev udsat til næste møde.

Kl. 17.05. 11. 'Sådan gør vi i Aarhus' og 'projekter' på sub-site

V. Rie

Etablering af Sub-sitet er godt på vej. Vi er ved at finde en struktur. Rie viste det foreløbige udkast på mødet.

Rådet er enige om at sitet har en god opbygning som får den lange liste af projekter til at blive mere overskuelig.

Rie og Erika fortsætter i denne retning.

Kl. 17.15. Nye projekter til godkendelse

Velfærdsteknologiens hus blev forelagt på mødet. Se bilag.

Der er enighed i rådet om at projektet skal følges.

Kl. 17.25. Evt.

Mogens: Invitation til at deltage i debatmøde på DOKK1. d. 13. januar, kl. 19-21 Store sal. Mødet handler om hvordan det er at leve med handicaps.

Se link: [Et liv som alle andres? | Dokk1](#)

Jørgen:

- Vil gerne have mere fokus på tilgængeligheden på Dokk1. Punktet sættes på dagsordenen et af de kommende møder.
- Nævner at der er flere farlige cykelkryds for blinde, da der bliver flere forsøg med at cyklister må køre over for 'rødt' i højresving. På den baggrund vil vi invitere Kim Andersen fra Mobilitet, MTM til at komme og fortælle om forsøget. Gerne på et af de kommende møder.

**Bilag:**

- Referat fra Tilgængelighedsrådsmødet 8.10.2024
- Årsplan 2025
- Årsberetning 2024 - udkast
- Status på projekter december 2024
- ENTER procesplan
- Velfærdsteknologiens hus

7.1.2025

Side 7 af 7

Næste Tilgængelighedsrådsmøde:

Tirsdag den 28. januar 2025.